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جریان آب زیرزمینی به تدریج خاک و سنگ را شسته 
تا حفره  بزرگی در عمق خاک پدیدار شود؛ حفره ای 
که طول و عــرض آن در تاریکــی زیرزمین معلوم 
نیست. روی زمین، مجتمع های مسکونی بزرگی با 
نمای زیبا و ارتفاع زیاد ساخته شده است و کسی که 
در فیلم صحبت می کند، هشدار می دهد این حفره 
ریزش می کند و ساختمان ها خراب می شوند. بعد از 
حادثه  متروپل آبادان همه به ریزش ساختمان های 
نوساز حساس شده اند و حالا فیلمی 2دقیقه ای در 
شــبکه های اجتماعی دست به دســت می شود که 
خالی بودن زیر آپارتمان های پرجمعیت را نشــان 
می دهد. فیلم چندان واضح نیســت اما درون تونل 
قنات قدیمی »ده خیر« گرفته شــده اســت که در 
شهر ری و نزدیک به خیابان سلمان فارسی قرار دارد. 
بالای تونل درست مانند یک غار است و نور چراغ های 
دستی کوچک آنقدر نیست که بفهمیم ابعاد حفره 
چقدر اســت. وجود این قبیل حفره ها در شهر های 
ایران عجیب نیســتند. در مناطق مرکزی و شمالی 

تهران هم چنین اتفاقاتی افتاده است.
اهالی خیابان ایرانیت در نزدیکی خیابان ســلمان 
فارسی از حدود یک هفته قبل این فیلم را دیده اند 
اما کسی چندان نگران نیست. بیشتر خیابان ایرانیت 
شامل مجتمع های مســکونی وسیع با چندین برج 
است. خیابان اصلی ایرانیت پهن و خلوت است. هدف 
اصلی فیلم، مجتمع بزرگ »ه...« با نمای سفید و سیاه 
است که بخشــی از واحد های آن اکنون مسکونی 
هستند. از در اصلی در سمت شمال وارد می شویم 
و سراغ ســازنده بنا را می گیریم. در دفتری که در 
طبقه همکف ســاختمان و رو به حیاط قراردارد، او 
را می بینیم. »م.ش« می گوید که محل عبور قنات، 
نه زیرساختمان و نه در حریم 6متری دیوار های آن، 

بلکه دورتر از آن است. 
او توضیح می دهد که طبق نقشه مجتمع مسکونی، 
در مساحت نزدیک به یک هکتار لایه ای به ضخامت 
یک و نیم متر بتن ریزی انجام گرفتــه و ادامه آن به 
سمت ستون های اطراف و زیر بلوک های مسکونی 
هم با بتن و میلگرد بالا رفته اســت، به شــکلی که 
مجتمع روی یک لایه محکم ســاخته شده  است. 

او همچنین تأکید می کند که به دنبال به کارگیری 
شــرکت های متخصــص در زمینــه ژئوتکنیک و 
ژئوفیزیک هستند که ایمنی ساختمان را تأیید کند.

اهالی نگران نباشند
از بالاترین طبقات برج های نوساز خیابان ایرانیت، 
می شود مناره ها و گنبد آجری - کاشی کاری حرم را 
دید. بخشی از این املاک وقفی هستند و در مراحل 
دریافت پایان کار قرار دارند. با چند دقیقه پیاده روی 
می توان به در جنوبی حرم عبد العظیم حسنی)ع( 
رســید. کوچه  های اطراف زیر آفتــاب ظهر خلوت 
هســتند و وانت  میوه فروش در سایه درختی پارک 
کرده است. قبلا حادثه ریزش ساختمان در شهرری 
رخ نداده  و با وجود انتشار این فیلم ، باز هم نگرانی بین 

مردم ایجاد نشده است.
سید محمد آقامیری، نایب رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل شــورای شــهر تهران اما می گوید: »با 
توجه به انتشار فیلم مربوطه، شــورای شهر از آقای 
حســین نظری، معاون هماهنگی و امــور مناطق 
شهرداری خواست که این موضوع را پیگیری کنند 
و این معاونت هم جوابیه را به ما داد که این حفره در 
بالای قنات ایجاد شده است و طی قراردادی با یک 
شرکت ژئوتکنیک موضوع بررسی و اعلام می شود. 
با همه اینها آنچه بررسی های اولیه حکایت می کند، 
خطری متوجه ســاختمان ها نیســت.« او هشدار 
می دهد که مدیریت شهری با همکاری دیگر نهادها 
مثل دادستانی، در برخورد با تخلفات ساخت و سازها، 
رعایت نکردن اصول ایمنی و بی توجهی به استاندارد 

حریم گسل ها و قنات ها در احداث بنا، با جدیت عمل 
می کند. رئیس کمیته ایمنی شورا هم با بیان اینکه 
نظارت در چندین نقطه از شهر  به دلیل فرونشست، 
عبور گســل ها و همچنین قنات ها جدی تر از پیش 
انجام می شود، می  گوید: »قطعا نظارت و سختگیری 
در شهرری بیشتر است؛ چراکه در این محدوده گسل 
ری را داریم. بــا این حال، ممکن اســت موردهای 
خطرناکی از فرونشست و شسته شدن خاک باشد و 
به همین خاطر نیازمند همکاری شهروندان هستیم.« 
مهدی بابایی می افزاید: »شهروندان اگر مواردی را در 
این زمینه دیدند به سامانه 137اطلاع بدهند یا اینکه 
در ارتباط با سازمان پیشگیری و مدیریت بحران آن را 
مطرح کنند. قرار است که در حوزه کالبدی و سازه ای 
و عمرانی، سازمان مدیریت بحران و در حوزه حوادثی 
مانند حریق هم ســازمان آتش نشــانی اقدام کند. 
فهرست 129ســاختمان نا ایمن که مطرح شد هم 
صرفا در حوزه آتش نشانی بود. اگر شورا از این دست 
موضوعات باخبر باشد، از طریق شهرداران مناطق آن 
را پیگیری می کند. درکمیته ایمنی مناطق باید این 
موارد را بررسی کرد.« او اطمینان خاطر می دهد که 
مدیریت شــهری دغدغه جدی برای پیشگیری در 

مانع شدن از ایجاد بحران دارد.

سکونت در ری بدون نگرانی
 فیلم منتشرشده درباره حفره بزرگ زیرزمینی در محدوده قنات ده خیر تهران دلهره به جان اهالی منطقه انداخته

اما مسئولان و مدیران شهری می گویند جای نگرانی نیست

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

 اولویت های حمل ونقل عمومی 
روی میز مدیران

چهارمین جلسه قرارگاه حمل ونقل عمومی و پاک شهر تهران با 
هدف بررسی اولویت ها و اقدامات ضروری در حوزه حمل ونقل 
عمومی، به ریاســت علیرضا زاکانی، شهردار تهران برگزار شد. 
به گزارش همشهری، در ابتدای جلسه توضیحاتی درباره اهداف 
قانون توسعه حمل ونقل عمومی،  برنامه پیشنهادی شهر تهران 
در جهت تحقق سهم 1۵درصدی سامانه های اتوبوسرانی تا بهار 
1۴۰۴ داده شــد و پس از آن هم اطلاعات پروژه سامانه برخط 
قرارگاه توســعه حمل ونقل عمومی اعم از اعتبارات، پیشرفت، 
روند پیشرفت پروژه در ســال جاری و مدت زمان باقیمانده در 

اختیار شرکت کنندگان قرار گرفت.

 معرفی فرهنگ کشورهای عضو اکو 
در منطقه گردشگری عباس آباد

وزیر فرهنگ جمهوری آذربایجان با حضور در منطقه فرهنگی و 
گردشگری عباس آباد از بخش های مختلف این مجموعه بازدید و 
از پیشنهاد معرفی فرهنگ کشورهای عضو اکو در این مجموعه 
استقبال کرد. به گزارش همشهری، این بازدید از بوستان آب وآتش 
آغاز شــد و پل طبیعت به عنوان بزرگ ترین پل و ســازه مدرن و 
غیرخودرویی کشور که چندین جایزه بین المللی کسب کرده است، 
مقصد بعدی بود. در ادامه وزیر فرهنگ آذربایجان به بوستان بنادر 
رفت و سپس ضمن بازدید از پل ابریشم و آسمان نمای گنبد مینا با 
تاریخچه و هدف از تاسیس این مکان ها آشنا شد. بازدید از بوستان 
اکو و بوستان نوروز از دیگر برنامه های انار کریم اف، وزیر فرهنگ 
جمهوری آذربایجان بود که در حاشیه این بازدید توضیحاتی هم 
درخصوص ظرفیت های منطقه فرهنگی و گردشگری عباس آباد 
برای معرفی فرهنگ کشورهای عضو اکو ارائه شد. او در پایان بازدید 
ضمن تقدیر از مهمان نوازی ایرانیان گفت: »این نخســتین سفر 
من به ایران است و امروز از نزدیک شاهد مهمان نوازی ایرانیان که 
ازجمله مشترکات فرهنگی هر دو کشور است، بودم.«کریم اف ادامه 
داد: »از ظرفیت های ایجادشده برای معرفی فرهنگ آذربایجان در 
بوستان اکو سپاســگزارم و با کمال میل از این پیشنهاد استقبال 
می کنم.«  وزیر فرهنگ آذربایجــان در پایان تأکید کرد: »هر دو 
کشــور ایران و آذربایجان مشــترکات فرهنگی و تمدنی زیادی 
دارند و من به عنوان وزیر فرهنگ آذربایجان آمادگی خود را برای 
اجرای برنامه های مشترک فرهنگی در این منطقه فرهنگی اعلام 
می کنم.« مدیرعامل شرکت نوسازی عباس آباد هم گفت که طی 
تفاهم با مؤسسه فرهنگی اکو، کشورهای عضو اکو امکان معرفی 
ظرفیت های گردشگری خود در بخش هایی از این بوستان که از 
قبل مشخص شده را دارند. سیدمحمدحسین حجازی همچنین 
تاکید کرد: »منطقه فرهنگی و گردشــگری عباس آباد آمادگی 
برگزاری رویدادهای فرهنگی و گردشگری مشترک با مؤسسات 

مشابه در کشور آذربایجان را دارد.« 

سیدمحمد نقیب
سرپرست معاونت امور فرهنگی و 
اجتماعی شرکت بهره برداری مترو

پایگاه مشاوره حقوقی »یاوران عدالت« 
با هــدف ارتقــای آگاهــی شــهروندان و با 
رویکــرد پیشــگیری از جرایــم بــه همــت 
ایــن معاونــت و بــا همــکاری ســازمان 
بســیج حقوقدانان و معاونــت اجتماعی 
و پیشــگیری از وقــوع جرم قــوه قضاییه، 
از یکم تا هفتــم تیرماه در ایســتگاه های 

منتخب مترو برگزار می شود.

مهدی عباسی 
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 

شورای شهر تهران
 موضــوع شــفافیت و نظام بخشــی، 
تشــکیل پرونــده و ارســال پرونده هــا بــه 
کمیسیون ماده5 برای ایجاد تعادل  میان 
منافع عمومی و خصوصی در طرح های 
پیشــنهادی، بــا اولویــت منافــع عمومی 
و نظام مند کــردن کارهــا در دســتور کار 
قرار گرفته اســت. در طرح شــورای شهر 

به دنبال شفافیت حداکثری هستیم.

نقل قول خبر

عدد خبر

مدیریت شهر

شــهردار منطقــه۱۷ گفــت: »بــا هــدف 
بهبود، دید بصری و چشم انداز مناسب 
جهت نشــاط شــهروندان، میدان ابوذر 
پــس از ۱۰ســال مــورد بازســازی کامــل 
قــرار گرفت.« رضا شــنگی اضافــه کرد: 
»در ایــن بازســازی، اقداماتــی همچون 
۴5۰مترمربــع قیرگونــی،  ســیمان کاری 
و کاشی کاری و اجرای سنگ کیوبیک به 
متراژ ۱۹۶مترمربع، نصب ۶۰ مورد نرده 
و ۹۰ مترطول زنجیــر و نصب 8 پروژکتور 

انجام شده است.« 

۱۰
سال

علی آقازاده،  کارشــناس فنی تجهیزات 
مترو گفــت: »هــر آسانســور نزدیک به 
۳۰ تا ۴۰ هزار دلار هزینه بــرای مترو دارد 
امــا متأســفانه ۱۰۰ آسانســور خامــوش 
است. ما نیازمند یک تعامل سازنده بین 
آتش نشانی، اســتاندارد و شرکت مترو 
هســتیم. هر چنــد آتش نشــانی تأییدیه 
داده است که می تواند در همین شرایط 
نیز عملیات نجات را انجام دهد اما هنوز 
پیگیری های ما به جایی نرسیده است.« 

 ۴۰
هزار دلار

قناتدهخیر
رئیس اداره امور منابع آب شهرستان ری در باره فیلم منتشر شده از حفره های عمیق در شهرری، 
می گوید: »براساس بررسی کارشناســان این اداره، محدوده قنات »ده خیر« با مجتمع مسکونی 
ساخته شده در نزدیکی آن رعایت شده  است. فاصله قانونی تعیین شده برای ساختمان ها از قنات ۶ 
متر تعیین شد که درخصوص قنات ده خیر رعایت شده است.« سید حمیدرضا حسینی می افزاید: 
»براساس این بررسی فاصله قانونی از محدوده شــاخه اصلی قنات ده خیر رعایت شده است اما 

مشخص نیست که این مسئله درخصوص شاخه های فرعی قنات رعایت شده باشد.«

مکث

گفته می شود قنات ده خیر از نزدیکی بلوار شهدای ایرانیت می گذرد.    عکس: همشهری / حسین اینانلو


